

Perkembangan Pendidikan dalam Gerakan Islam JIM di Malaysia, 1990-2000

The Developments of Education by JIM's Islamic Movement in Malaysia, 1990-2000

Siti Ruzana Ab Ghani*, Rahilah Omar, Azlizan Mat Enh & Russli Kamarudin

Pusat Kajian Sejarah, Politik & Hal Ehwal Antarabangsa, Universiti Kebangsaan Malaysia, Malaysia.

*Corresponding Author : sitiruzana@yahoo.com

Abstrak

Artikel ini membincangkan perkembangan pendidikan dalam gerakan Jamaah Islah Malaysia (JIM) di Malaysia, 1990-2000. Selepas kemerdekaan dicapai pada tahun 1957, pendidikan aliran Islam kurang di beri perhatian dalam sistem pendidikan di Malaysia. Oleh itu muncul pertubuhan-pertubuhan Islam yang bangkit membangunkan sistem pendidikan yang berlandaskan ajaran Islam bagi memenuhi permintaan masyarakat. Tambahan pula, wujud kesedaran dalam kalangan masyarakat di Malaysia khususnya masyarakat Melayu terhadap kepentingan pendidikan aliran Islam yang dapat memenuhi keperluan dunia dan kehidupan di akhirat. Permintaan terhadap pendidikan aliran Islam dalam kalangan masyarakat Melayu semakin bertambah menjelang tahun 1990-an. Justeru itu, objektif kajian ini dijalankan bagi mengenal pasti proses pembentukan sistem pendidikan dalam gerakan JIM sehingga tahun 2000. Kajian ini menggunakan pendekatan disiplin sejarah yang memberikan tumpuan terhadap sumber-sumber primer seperti rekod dan dokumen gerakan Islam JIM serta sumber-sumber sekunder. Hasil kajian mendapati bahawa melalui pendidikan aliran Islam yang disediakan oleh gerakan Islam JIM telah dapat memenuhi permintaan masyarakat Melayu Islam di Malaysia. Gerakan Islam JIM adalah antara pertubuhan yang telah menyediakan keperluan pendidikan Islam dengan menggunakan pendekatan kemasyarakatan. Pendekatan kemasyarakatan gerakan Islam JIM merupakan kaedah terbaik terhadap penyebaran dakwah Islam melalui pendidikan bagi mencapai kesejahteraan dan kebahagiaan hidup masyarakat Melayu di Malaysia.

Kata kunci: Sejarah Islam; Dakwah pendidikan; Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia; Pendekatan islah; Masyarakat Melayu

Abstract

This article discusses the development of education in the Malaysian Islah Congregation (JIM) movement in Malaysia, 1990-2000. After independence in 1957, Islamic flow education was less concentrated in the education system in Malaysia. As such, there are emerging Islamic organizations that have developed educational systems based on Islamic teachings to meet the demands of the people. Furthermore, significant awareness among the Malay community in Malaysia in particular the importance of the flow of Islamic education that can meet the needs of the world and the hereafter. The demand for education among Islamic sects in the community is increasing by the year 1990. Thus, the objective of this study was to identify the process of formation of education system in JIM movement up to 2000. This study uses historical discipline approach focusing on primary sources such as JIM Islamic records and documents as well as secondary sources. The results showed that the flow of Islamic education provided by the Islamic movement JIM been able to meet the demands of the Muslim Malay community in Malaysia. The JIM Islamic Movement is one of the organizations that has provided the needs of Islamic education using a community-based approach. JIM Islamic movement societal approach was the best way to spread the message of Islam through education to achieve prosperity and happiness of the Malay community in Malaysia.

Keywords: *Islamic history; Preaching education; Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia; Islah approach; Malay community.*

PENGENALAN

Pendidikan adalah satu medium penting bagi gerakan Islam menyampaikan dakwah di Malaysia (Saari 1994b, 59). Pada peringkat awal kedatangan Islam, penyebaran dakwah adalah melalui individu khususnya oleh golongan-golongan ulama yang menyampaikan dengan saluran pendidikan (Zairulshahfuddin 2000a, 46-51). Pada peringkat awal penyebaran Islam di Tanah Melayu, Melaka merupakan pusat pendidikan Islam oleh tokoh-tokoh seperti Syed Abdul Aziz, Maulana Abu Bakar, Kadi Yusof, Maulana Sadar Jahan dan Maulana Jalaluddin untuk menyampaikan dakwah. Ini disokong oleh catatan sejarawan R.O Winsteadt dan W.G. Shellabear yang menyatakan pengajaran disampaikan di masjid dan istana berkaitan ilmu asas-asas Islam seperti tauhid, feqah, sejarah nabi, tasawwuf, al-Quran dan lain-lain (Yahaya 1983, 33-50). Selepas kejatuhan Melaka, pendidikan Islam diteruskan oleh golongan ulama tempatan seperti Hamzah Fansuri, Shamsuddin al-Sumatrani dan Nuruddin al-Raniri yang beroperasi di Aceh pada abad ke 16 hingga ke 18 (Hall 1962, 39-43).

Di samping itu terdapat golongan di Malaysia yang menyampaikan dakwah melalui pendidikan kesan pengaruh dari tokoh Islam di dunia Islam seperti tokoh Islam yang berkaliiber iaitu Syeikh Muhammad Abduh (Azyumardi 2004b, 27). Tokoh ini terkenal sebagai tokoh islah dan reformis yang menekankan proses pemurnian kembali masyarakat Islam berlandaskan al-Quran dan al-Sunnah melalui aspek politik, ekonomi serta pendidikan.¹ Pemikirannya telah mempengaruhi tokoh-tokoh ilmuan seluruh dunia termasuklah Malaysia dalam aspek pendidikan (Faisal 1987, 43). Antara tokoh-tokoh di Malaysia yang dipengaruhi oleh pemikiran pendidikan Syeikh Muhammad Abduh ialah Syed Sheikh Ahmad al-Hadi, Sheikh Mohd Tahir Jalaluddin dan Haji Salleh Masri yang dikenali sebagai Kaum Muda. Kaum Muda telah menggabungkan ilmu-ilmu moden dan Barat melalui Pendidikan Islam. Bagi mengembangkan Pendidikan Islam, Kaum Muda telah mendirikan beberapa Madrasah terkenal seperti Madrasah al-Masyhur dan Madrasah al-Quran di Pulau Pinang (1914), Madrasah al-Hadi di Melaka (1917), Madrasah al-Idrisiyyah di Kuala Kangsar (1922) dan Madrasah Zainal

Abidin di Terengganu (1925). Keunikan dalam sistem pendidikan ini ialah para pelajar yang gagal tidak dapat naik belajar ke darjah yang seterusnya (Badlihisam 2010, 1-12).

Gerakan dakwah di Tanah Melayu diteruskan oleh gerakan tasawuf. Gerakan ini menyampaikan dakwah sejak Islam berkembang di Tanah Melayu. Pengajarannya meliputi ibadat ritual serta kaedah ilmu tasawuf yang merupakan asas dalam pendidikan Islam atau tarbiah gerakan tarekat yang dilaksanakan sehingga sekarang (Badlihisam 1999a, 75). Madrasah Saidiyyah di Rasah, Negeri Sembilan yang dibina pada tahun 1935 merupakan institusi Pendidikan Islam yang dibangunkan oleh gerakan ini.² Namun begitu Madrasah ini terikat dengan lingkaran tradisi pendidikan Islam yang berbentuk konservatif dan tidak menerima perubahan moden. Madrasah ini telah berjaya melahirkan ramai ulama dan cendekiawan Muslim tempatan dan membantu perkembangan dakwah Islam (Zulkifli 2008, 138).

Perkembangan Pendidikan aliran Islam di Malaysia diteruskan melalui institusi pengajian pondok yang dikatakan berasal dari Pattani dan Indonesia dan antara tokoh yang terkenal ialah Sheikh Daud Abdullah al-Fatani dan Sheikh Tuan Haji Junus. Pembinaan pondok-pondok di sekeliling masjid atau surau dilaksanakan bagi menyampaikan pengajaran Pendidikan Islam kepada pelajar. Pengajaran Pendidikan Islam ini menggunakan pendekatan berbentuk sehala dan penerangannya berkaitan pengamalan Islam dalam kehidupan seharian. Setiap amalan dalam ibadah dan aktiviti kemasyarakatan para guru akan menjadi ikutan kepada para pelajar (Badriyyah 1984, XXV). Para pelajar juga akan membuka pondok apabila pulang ke kampung halaman untuk mengembangkan dakwah Islam. Institusi Pendidikan Islam ini dianggap tertua di Malaysia (Muhd 1984, 46).

Seterusnya pada tahun 1950-an, wujud gerakan dakwah yang berorientasikan sufi yang muncul dalam kalangan masyarakat India Muslim Malaysia. Gerakan Islam ini yang bersifat kerohanian kepada masyarakat dikenali sebagai gerakan Islam Jamaah Tabligh.³ Pelaksanaan dakwah dilaksanakan di masjid-masjid tertentu di Malaysia secara tidak formal. Namun begitu menjelang 1990-an institusi pendidikannya telah dibina berhampiran masjid-masjid gerakan tabligh sama ada di peringkat pusat mahupun di cawangan-cawangannya. Menurut Abdul Rahman (1993), gerakan Islam Jamaah Tabligh juga dikenali sebagai gerakan tradisional-konservatif berbanding dengan al-Arqam yang di anggap sebagai tradisional-progresif.⁴ Pendidikan aliran Islam juga dapat dilihat melalui gerakan Islam al-Arqam yang ditubuhkan pada akhir tahun 1960-an yang juga dianggap sebagai sebuah gerakan sufi alternatif iaitu tradisional-progresif dan beroperasi di perkampungan al-Arqam Sungai Penchala. Konsep pembelajarannya mengandungi fardhu ain dan fardhu kifayah. Kelemahan sistem pendidikan al-Arqam adalah berlegar dalam kalangan ahlinya sahaja dan tidak melibatkan masyarakat menyeluruh untuk mengembangkan dakwah Islam. Perkembangan pendidikan Islam al-Arqam diharamkan pada tahun 1994.⁵

Selain itu, muncul institusi pendidikan Islam persendirian yang dibina oleh gerakan-gerakan Islam PAS (Parti Islam Se-Malaysia), Angkatan Belia Islam Malaysia (ABIM), dan Jemaah Islah Malaysia (JIM).⁶ Gerakan-gerakan Islam yang beraliran reformis ini mementingkan aspek pendidikan Islam dengan menubuhkan sekolah-sekolah persendirian bagi menyampaikan dakwah Islamiyah kepada masyarakat.⁷ Gerakan-gerakan Islam ini mempunyai bentuk dan pendekatan tersendiri dalam mendekati masyarakat untuk menyampaikan dakwah melalui pendidikan aliran Islam.⁸ Walaupun terdapat pelbagai bentuk pendekatan penyampaian pendidikan Islam, namun ini secara tidak langsung telah menjadi penggerak kepada perkembangan sistem pendidikan Islam di Malaysia (Amini 2011, 26).

Perbincangan artikel ini berfokus kepada perkembangan pendidikan dalam gerakan Islam JIM. Gerakan JIM lebih bersikap terbuka dan lebih profesional dalam mendekati masyarakat melalui aspek pendidikan sehingga tahun 2000. Menjelang tahun 1990-an kemunculan pertubuhan gerakan Islam JIM telah membuka ruang kepada masyarakat Islam di

Malaysia khususnya masyarakat Melayu untuk menampung keperluan pendidikan yang berorientasikan sistem pendidikan Islam tersebut. Pendidikan Islam merupakan suatu isu besar dalam kalangan masyarakat Melayu yang memerlukan ilmu pengetahuan yang bermanfaat dan barakah. Masyarakat Melayu menuntut agar penambahan mata pelajaran yang berunsurkan Islam di dalam kurikulum.⁹ Perubahan ini diperlukan dalam sistem pendidikan sekular di mana prinsip-prinsip keilmuan dan pendidikan Islam harus menerasi dan melandasi keperluan masyarakat Islam. Ini kerana dalam tahun 1960-an hingga 1970-an pendidikan aliran perdana hanya menekankan kepada nilai-nilai pendidikan Barat bagi melahirkan generasi yang cemerlang.¹⁰ Namun begitu pada dekad 1980-an, berlaku perubahan dalam Falsafah Pendidikan Negara yang lebih terarah kepada pembangunan insan yang bersepadu. Seterusnya perkembangan terkini di dunia pendidikan mementingkan lahir generasi saintis, teknologi maklumat yang berketerampilan sahaja.¹¹

Persoalan pokok dalam pendidikan di Malaysia yang perlu diberi perhatian segera adalah menjadi hak generasi muda Islam untuk dididik dan diorientasikan dalam sistem pendidikan aliran agama Islam (Saari 1993d, 34). Adalah menjadi satu tanggungjawab gerakan Islam untuk terus memperjuangkan faham pendidikan Islam yang terpancar dari sinaran al-Quran dan petunjuk junjungan Nabi Muhammad S.A.W. Oleh itu keperluan pendidikan Islam ini adalah kewajipan pemerintah sebuah negara yang agama rasmi adalah agama Islam untuk menyediakan bagi mendidik dan mendewasakan generasi muda dalam sistem dan orientasi beragama.¹² Perubahan perlu dilakukan dalam sistem pendidikan sekular yang bermatlamatkan penghasilan tenaga kerja dan perpaduan negara sahaja (Saari 1991a, 26). Ini kerana melalui pendidikan Islam yang teratur maka golongan muda dapat terhindar daripada gejala-gejala liar yang mempengaruhi kehidupan mereka. Sikap prihatin gerakan Islam JIM yang menyuarakan kehendak rakyat khususnya masyarakat Melayu dalam pendidikan generasi muda Islam telah dapat membuka ruang kepada pihak pemerintah untuk melihat dengan lebih dekat keperluan mendesak dalam sosioekonomi antara 1970-2000.¹³ Pihak pemerintah perlu menurut sertakan golongan cendekiawan Islam dalam program-program pendidikan dengan mengelakkan melaksanakan dasar dan program yang bertentangan dengan Islam. Pendidikan merupakan aset yang penting bagi pembentukan sebuah negara bangsa.¹⁴

Oleh itu, analisis kajian ini adalah terhadap latar belakang perkembangan pendidikan dalam gerakan Islam JIM (Jamaah Islah Malaysia) di Malaysia, 1990-2000 khususnya kepada masyarakat Melayu. Sistem pendidikan yang berorientasikan Islam dalam gerakan Islam JIM telah menjadi pilihan masyarakat Melayu berbanding dengan pendidikan dalam gerakan-gerakan Islam lain di Malaysia.¹⁵ Sebagaimana yang kita maklum setiap gerakan Islam yang ditubuhkan di Malaysia mempunyai persamaan dalam matlamat perjuangan dakwah melalui pendidikan iaitu membawa masyarakat Melayu khususnya ke arah kehidupan yang lengkap (Ab. Aziz 1977,34). Namun begitu, tidak boleh dinafikan setiap gerakan Islam di Malaysia akan bergerak mengikut pendekatan yang berbeza mengikut perlembagaan pertubuhan dengan berpandukan al-Quran dan as-Sunnah.¹⁶ Lantaran itu gerakan Islam JIM bergerak menggunakan pendekatan Islah dalam melaksanakan dakwah melalui pendidikan aliran Islam untuk mendekati masyarakat di Malaysia (Mazlee 2014a, 5).

PENDIDIKAN ISLAM DALAM GERAKAN ISLAM JIM

Gerakan Islam JIM merupakan sebuah gerakan dakwah sosial yang dipelopori oleh golongan-golongan korporat dan profesional. Sebagai gerakan dakwah gerakan Islam JIM menggunakan pendekatan Islah dan Tarbiyah yang membawa imej profesional dan sistematik dalam setiap program-program yang dilaksanakannya.¹⁷ Bersesuaian dengan gerakan dakwah sosialnya, pendidikan aliran Islam dalam gerakan Islam JIM mengutamakan pendidikan agama dan pendidikan Bahasa Arab.¹⁸ Oleh itu, gerakan Islam JIM melaksanakan program seperti Institut

al-Quran, 'Da'wah Training Institute IWC-JIM' dan institusi pendidikan seperti sekolah rendah dan menengah al-Amin dan Kolej Jaipetra. Sekolah al-Amin berjaya menarik perhatian masyarakat kerana pendidikan Islam menyeluruh meliputi aspek agama dan bahasa al-Quran. Dengan ini masyarakat Islam khususnya orang-orang Melayu di Malaysia dapat memberi pendidikan aliran Islam yang sempurna kepada anak-anak.¹⁹ Matlamat Pendidikan Islam dalam gerakan Islam JIM adalah untuk melahirkan generasi Muttaqin²⁰ yang berjaya menegakkan Islam melalui pendidikan agama dan bahasa Arab (Zatul 1993, 45-46). Pendekatan gerakan Islam JIM lebih bersifat terbuka kepada masyarakat maka penggunaan kaedah islah yang diguna pakai dalam sistem Pendidikan Islam formal mahupun praktikal dan responsif dapat memenuhi kehendak masyarakat dengan tertubuhnya Raudhatul Sakinah pada tahun 1998.²¹ Pendidikan aliran Islam dalam gerakan Islam JIM adalah kombinasi antara pendidikan Islam yang diperkenalkan oleh golongan ulamak-sekular (agama-sekular) dalam masyarakat khususnya masyarakat Melayu di Malaysia.²²

Dengan ini, gerakan Islam JIM dapat memberi sumbangan dakwah melalui pendidikan aliran Islam kepada masyarakat Melayu di negara ini. Kecenderungan gerakan Islam ini dalam memartabatkan Islam sebagai tonggak asas dalam pendidikan telah menjadikan jurang pemisah dengan pendidikan kebangsaan yang berbentuk sekular. Sistem pendidikan Islam JIM yang menggunakan pendekatan berdasarkan al-Quran dan al-Sunnah dapat memenuhi keperluan pendidikan dalam kalangan masyarakat Islam di Malaysia khususnya masyarakat Melayu. Hal ini kerana berikutan daripada pengenalan sistem pendidikan Islam, maka terdapat alternatif untuk masyarakat Islam memilih sekolah-sekolah aliran Islam. Sekolah-sekolah tersebut terdapat dalam kategori persendirian dengan polisi yang digubal sendiri dan pelaksanaannya dalam pendidikan arus perdana. Gerakan Islam JIM juga dapat memperkembangkan sistem pendidikan Islam di Malaysia melalui pendekatan sosial kemasyarakatan.²³

Masyarakat Islam di Malaysia menghadapi satu agenda abad ke-21 dalam menjadikan pendidikan mampu mengisi ruang persaingan ilmu yang baik dalam kalangan umat Islam.²⁴ Program pengislahan JIM melihat pendidikan dalam gerakan Islam JIM yang merupakan sebuah gerakan dakwah sosial. Kehadiran JIM dalam gerakan Islam di Malaysia dapat meningkatkan arus kebangkitan agama Islam dengan menggabungkan idea dan pemikiran daripada para ulama dan golongan berpendidikan tinggi dalam kurikulum pendidikan semasa.²⁵ Pendidikan yang diperkenalkan oleh gerakan Islam JIM, jelas menunjukkan bahawa perlunya kesepaduan antara ilmu duniawi dan ukhrawi. Pendidikan bersepadu perlu diteruskan dan dikembangkan sayapnya secara menyeluruh dan bersepadu dari tahap pra sekolah sehingga ke tahap pengajian tinggi berteraskan keimanan dan pembentukan akhlak mulia dalam masyarakat khususnya masyarakat Melayu (Saari 1997e, 23). Gerakan Islam JIM muncul dengan imej pendekatan tarbiyyah dan Islah yang terbuka kepada masyarakat telah menguasai sistem pendidikan aliran Islam melalui penubuhan sekolah rendah dan menengah al-Amin serta Kolej Jaipetra. Pendidikan agama dan bahasa Arab dalam gerakan Islam JIM menarik pandangan masyarakat melalui falsafah tauhidnya membina insan rabbani, berilmu, beriman dan berakhlak mulia (Siti Ruzana, 2018:235).

Kurikulum sekolah gerakan Islam JIM adalah diselaraskan antara sukatan pelajaran dari beberapa sekolah agama di Kelantan dan Terengganu dengan sukatan pelajaran yang sedia ada dalam kurikulum Kementerian Pendidikan Malaysia. Pendidikan Islam JIM memberi penekanan dalam aspek akademik, kemahiran hidup dan teknologi moden (Zairulshahfuddin 2000b,45-46). Matlamatnya pendidikan aliran Islam dalam gerakan Islam JIM adalah untuk melahirkan generasi Muttaqin yang diharapkan dapat menerapkan dan menyampaikan dakwah Islam secara menyeluruh melalui sistem pengkaderannya yang diberi nama KARISMA pada 2 Mei 1999. Gerakan Islam JIM telah memperkenalkan sistem pendidikan Islam melalui tarbiah dan islah kepada masyarakat Melayu yang diuruskan dan dikendalikan oleh golongan intelektual serta di bantu oleh tokoh korporat dan profesional (Badlihisam 1999b, 25).

Pengenalan sistem pendidikan aliran agama dalam gerakan Islam JIM dapat membina masyarakat generasi Islam yang mampan dalam pengetahuan Islam. Masyarakat Melayu di Malaysia tidak lagi perlu risau dengan keperluan sekolah yang menggunakan aliran Islam dalam pengajaran dan pembelajaran di kelas. Pendidikan aliran Islam yang diguna pakai oleh gerakan Islam JIM dapat membantu membimbing masyarakat Islam di Malaysia. Pendidikan aliran Islam mendapat tempat dalam pilihan masyarakat Islam khususnya masyarakat Melayu kerana kurikulumnya yang menggunakan Bahasa Arab dalam pengajaran yang sekali gus mengajar para pelajar bahasa Al Quran (Saari 1993c, 21). Hal ini kerana pendidikan aliran Islam di sekolah aliran perdana hanya mengajar sukatan pelajaran pendidikan Islam sahaja.²⁶ Pendidikan ini tidak meluas kepada semua aspek pendidikan akibat bebanan dalam masa yang terhad berbanding di institusi pendidikan JIM yang menggunakan sepenuhnya aliran pendidikan Islam. Oleh itu pendidikan dalam gerakan Islam JIM telah mendapat tempat dalam hati masyarakat di Malaysia.²⁷

Dakwah Melalui Pendidikan Dalam Gerakan Islam JIM

Kemunculan gerakan Islam JIM dalam arena dakwah tanah air 1990-2000 khususnya melalui medan dakwah pendidikan telah dapat mengisi keperluan masyarakat Islam khususnya masyarakat Melayu.²⁸ Kejayaan ini adalah berdasarkan pendekatan islah masyarakat yang belum diterokai atau kurang diberi perhatian oleh badan-badan dakwah sedia ada (Wan 2000, 60). Kehadiran gerakan Islam JIM pada tahun 1990 adalah sebagai NGO Islam yang aktif dan kontributif atau berdaya saing dalam menyumbang suatu yang positif dan bukannya suatu ancaman selagi organisasi tersebut mengutamakan kepentingan dakwah Islam dan kemaslahatan masyarakat Islam melalui pendidikan aliran Islam.²⁹ JIM cuba menampilkan imej gerakan Islam yang berdiri sebagai sebuah organisasi Islam yang professional yang menggerakkan islah berteraskan prinsip-prinsip Islam. Masyarakat Islam khususnya orang-orang Melayu menerima sistem pendidikan aliran Islam yang disediakan oleh JIM. Menurut Saari (1993d), melalui pendekatan islah kemasyarakatan dalam pendidikan aliran Islam yang disediakan ini bertujuan untuk melahirkan generasi yang dapat memperbaiki kehidupan masyarakat berdasarkan al- Quran dan al-Sunnah.³⁰

Gerakan Islam JIM menekankan terhadap ciri-ciri yang membezakan Islam dari agama, falsafah dan ideologi-ideologi yang dikenali oleh manusia iaitu ciri '*asy-syumul*'³¹ atau menyeluruh dengan segala pembawaan maknanya yang merangkumi dan meliputi segala-galanya dalam aspek kehidupan (Yusuf 1983,3). Gerakan Islam JIM di Malaysia telah memainkan peranan utama dalam menjaga dan mempertahankan agama Islam melalui pendidikan.³² Hal ini kerana melalui pendidikan maka pemikiran generasi muda dapat diterapkan dengan perjuangan dakwah Islam yang tidak mungkin akan tegak di tangan orang-orang yang jahil.³³ Gerakan Islam JIM mempunyai *fikrah Islamiyyah*³⁴ dan *aqliah Muslimah*³⁵ dalam bimbingan dan orientasi *Ulum Islamiyah*³⁶ serta *tarbiyah*³⁷ ke arah kesepaduan ilmu dalam menjalani kehidupan (Saari, 1997c:96).

Bagi gerakan Islam JIM, melalui pendidikan juga perjuangan dakwah dapat disampaikan secara berterusan (Saari 1991b, 13). Dakwah perlu dijalankan dari masa ke masa dengan mengajak ke arah jalan yang benar sesuai dengan perintah Allah s.w.t dan Rasul-Nya serta melarang dari melakukan kemungkaran supaya beroleh kebahagiaan dunia dan akhirat.³⁸ Konsep dakwah adalah merupakan satu tuntutan agama ke atas setiap Muslim sama ada ke atas dirinya sendiri mahupun ke atas orang lain.³⁹ Dalam menghadapi cabaran semasa, dakwah melalui pendidikan amat diperlukan khususnya daripada gerakan Islam agar masyarakat dapat dibimbing dan dipimpin (Saari 1994e, 30). Melalui aktiviti dakwah pendidikan yang dijalankan oleh gerakan Islam JIM maka, ajaran-ajaran Islam sentiasa berdiri tegak dan diamalkan oleh masyarakat agar kebahagiaan dan kesejahteraan kehidupan .⁴⁰

Oleh itu gerakan Islam JIM memegang prinsip berdakwah untuk penyatuan ummah yang konsisten kerana perselisihan ummah akan memberi kesan terhadap perjuangan mereka dan sekali gus hanya akan menyebabkan kegagalan ummah khususnya masyarakat Melayu di Malaysia (Saari 1997b, 16). Gerakan Islam JIM juga mengambil pendekatan dakwah Ikhwan al-Muslimin di Mesir dalam strategi menyatukan umat Islam dalam masalah-masalah pokok dan kaedah-kaedah Islam.⁴¹ Sehubungan dengan itu, Imam al-Syahid Hassan al-Banna ada menyebut dalam ucapannya sempena Muktamar Ikhwan al-Muslimin yang keenam.⁴² Katanya,

Hubungan kita dengan jamaah lain adalah berasaskan kasih sayang, bekerjasama, berukuwah dan saling mempercayai antara satu dengan yang lain. Kita mengasihi mereka, kita menolong mereka serta mencuba sedaya upaya untuk menghilangkan perbezaan pandangan serta berusaha untuk menyatukannya berasaskan kebenaran dan semangat kerjasama. Pendapat *fikah* atau *khilaf madhhab* tidak mungkin meretakkan hubungan antara kami.⁴³

Gerakan Islam JIM juga mempunyai perbezaan dengan gerakan-gerakan Islam yang lain di Malaysia. Hal ini kerana gerakan Islam JIM adalah gerakan Islam yang menggunakan pendekatan kemasyarakatan dalam menyampaikan dakwah (Saari 1993a, 32). Melalui dakwah pendidikan maka gerakan Islam JIM berusaha untuk memberi kesedaran kepada masyarakat Melayu di Malaysia dalam menghayati dan mengamalkan cara hidup Islam.⁴⁴ Melalui dakwah dalam pendidikan maka masyarakat Islam khususnya orang-orang Melayu akan berubah ke arah kebaikan dengan mengikut cara hidup Islam (Saari 1993b, 95). Bagi gerakan Islam JIM, melalui pendidikan maka dakwah yang disampaikan dapat memartabatkan Islam.⁴⁵ Oleh sebab itu, gerakan Islam JIM menyatakan bahawa konsep islah kepada masyarakat perlu digarap bersama dalam memperjuangkan dakwah dalam pendidikan aliran Islam.⁴⁶

SISTEM PENDIDIKAN DALAM GERAKAN ISLAM JIM

Perjuangan pendidikan dalam gerakan Islam JIM fokus kepada memperbaiki kedudukan pelaksanaan sistem pendidikan kebangsaan di sekolah-sekolah dan pusat pengajian tinggi melalui metod “*Qudwah Hasanah*”. Matlamat metod ini adalah untuk melahirkan para pelajar yang menjadi contoh yang terbaik dalam semua aspek kehidupan. Di samping itu, para pelajar juga akan berpotensi untuk menjadi bakal pemimpin yang cemerlang pada masa akan datang.⁴⁷ Falsafah pendidikan yang diperjuangkan oleh JIM adalah sistem pendidikan yang seimbang, bersepadu, menyeluruh dan berterusan. Misi pendidikan JIM berteraskan tauhid untuk membina dan melahirkan insan *rabbani*, berilmu, beriman dan berakhlak mulia serta berkemampuan memimpin dan membentuk kehidupan diri, masyarakat, negara dan dunia berpandukan al-Quran dan as-Sunnah (Saari 1997d, 13).

Gerakan Islam JIM juga mempunyai beberapa strategi bagi menjayakan agenda transformasi pendidikan bersepadu. Antaranya adalah kesepaduan terhadap subjek yang ditawarkan dengan nilai pendidikan yang tidak dikomersialkan, sistem pengurusan dan pentadbiran dalam pendidikan, sasaran program pendidikan, penglibatan ibu bapa dan penjaga, kefahaman Institusi Pengajian Tinggi, mewujudkan rangkaian Institusi Pendidikan, program latihan guru yang berkesan, reformasi sistem pendidikan, idola institusi pendidikan, dan memasyhurkan sistem pendidikan Islam. Semua strategi yang diperkenalkan dalam sistem pendidikan JIM telah diserapkan melalui pelaksanaan institusi pendidikan di peringkat prasekolah Islam, Sekolah Rendah Islam, Sekolah Menengah Islam dan peringkat institusi pendidikan tinggi yang berteraskan keimanan dan pembentukan akhlak yang mulia.⁴⁸ JIM berusaha membentuk sistem pendidikan aliran Islam yang jauh daripada unsur-unsur sekular sebaliknya memberi penekanan dan integrasi di antara bidang akademik dan agama. Gabungan

kedua-dua bidang iaitu akademik dan agama akan mewujudkan kesepaduan antara ilmu dunia dan ilmu akhirat yang mampu mengembalikan asas pembentukan semula peradaban Islam dalam sistem pendidikan aliran Islam JIM.⁴⁹ Pendidikan dalam gerakan Islam JIM adalah seimbang, menyeluruh dan bersepadu yang pertama ditubuhkan di Malaysia dan seluruh dunia yang berasaskan tauhid (Saari 1995, 144).

JIM mempunyai institusi pendidikan Islam yang ditubuhkan sendiri bagi mengisi keperluan pendidikan dalam kalangan umat Islam (Saari 1996, 36). Pelaksanaan program institusi pendidikan JIM bermatlamat untuk menambah lagi ruang atau alternatif dalam bidang pendidikan, serta penambahan terhadap usaha-usaha pengislahan masyarakat di samping dapat mengetengahkan model mithali yang dilihat berjaya dan berkesan oleh aktivis JIM (Saari 1997e, 83). JIM bertungkus lumus menggerakkan model-model program dan institusi pendidikan unggul dan mithali bagi membuktikan JIM satu pergerakan Islam yang berwibawa. Pendidikan JIM menyeluruh supaya para pelajar yang mendapat tarbiah di institusi ini dapat menyambung pengajian ke peringkat yang lebih tinggi dalam pelbagai aspek (Saari 1996, 73). Gerakan Islam JIM juga memastikan pelajar-pelajar dilengkapi dengan pengetahuan dan kelayakan formal serta asas-asas kemahiran hidup yang membolehkan mereka menempatkan diri dalam menyusuri arus perdana dan kecekalan di dalam mengharungi cabaran kehidupan.⁵⁰ JIM ingin melihat perjuangan yang digerakkan oleh pertubuhan ini sentiasa berterusan dan tidak berhenti separuh jalan. Sejak dari peringkat awal usia penubuhannya lagi JIM telah berusaha menyediakan generasi pelapis untuk mendapatkan tenaga-tenaga pewaris masa hadapan sebagai penerus tugas-tugas pengislahan masyarakat. Gerakan Islam JIM melaksanakan pengoperasian program-program pendidikan melalui dua dimensi. Pertama adalah program yang digerakkan melalui institusi-institusi formal dan kedua adalah program pengukuhan identiti dan imej JIM. Ini menjadikan JIM sebagai gerakan Islam yang berjaya bergerak dan mempengaruhi masyarakat dengan membawa isu-isu teori dan praktikal dalam pendidikan (Saari 1994a, 62)

Pendidikan pra-sekolah pertama dalam gerakan Islam JIM diusahakan oleh para muslimat.⁵¹ Tadika-tadika Islam ini adalah Tadika Amal (TA) ditubuhkan pada tahun 1986 yang diusahakan oleh YM Tengku Mariam Tengku Besar Mahmud dan Tadika Al-Husna (TH) ditubuhkan pada tahun 1993 yang dikendalikan oleh individu lulusan Amerika Syarikat dan Britain. Tadika Amal menjadi hak milik sepenuhnya oleh JIM pada tahun 1994 dengan nama Tadika Al-Hidayah (TAH) manakala Tadika Al-Husna di ambil sepenuhnya hak pemilikan oleh gerakan Islam JIM pada tahun 1995.⁵² Pengambilan tadika-tadika Islam ini membawa kepada tercetusnya idea JIM untuk menubuhkan Sistem Pendidikan Sekolah Rendah Islam. Hal ini kerana untuk kesinambungan sistem pendidikan yang berteraskan tauhid dalam tadika-tadika Islam. Pada tahun 1985, Sekolah Rendah Islam Hira' telah beroperasi di Shah Alam dan diikuti Sekolah Rendah Islam Al-Amin di Kuala Lumpur pada tahun 1986 serta Sekolah Rendah Islam Al Amin di Gombak pada tahun 1989 (Saari 1994c, 23).

Bagi melengkapkan sistem pendidikan aliran Islam ini, maka pada 3 Disember 1990 telah ditubuhkan Sekolah Menengah Islam Al-Amin Gombak yang menggunakan pendekatan pengurusan sekolah berasrama penuh.⁵³ Gerakan Islam JIM telah menambah bilangan Sekolah Menengah Islam kerana permintaan dan keperluan yang mendesak daripada masyarakat setempat (Saari 1997b, 41). Kesemua sekolah ini telah mengguna pakai Sistem Pendidikan Al-Amin dan membuat kolaborasi dengan pengurusan Majlis Guru Besar Sekolah-Sekolah Islam Se-Malaysia (MGBSIM) dan Lembaga Pengelola Pusat Pendidikan Al-Amin (LPPPAA) bagi menggunakan Sistem Pendidikan Al-Amin.⁵⁴ Majlis Guru Besar Sekolah-Sekolah Islam Se-Malaysia (MGBSIM) dan Lembaga Pengelola Pusat Pendidikan Al-Amin (LPPPAA) bertindak dan berfungsi sebagai perunding kepada Sekolah Menengah Islam JIM. Ruang lingkup tugas LPPPAA dan MGBSIM adalah dari aspek penyelarasan dan permuafakatan dalam aktiviti-aktiviti wawasan pendidikan dan saling melengkapi dan membantu mencapai

wawasan pendidikan bersama. Walau bagaimanapun, itu hanyalah sekadar penyelarasan dan pengayaan dengan mengekalkan autonomi masing-masing institusi pendidikan dan bukan perundangan. Dalam masa yang sama, struktur membuat keputusan dalam institusi masing-masing tidak diubah oleh majlis-majlis perundangan ini. Pelaksanaan program-program adalah bersama seperti program latihan guru, bengkel peningkatan kemahiran mengajar, perkhemahan syabab peringkat nasional dan seumpamanya bagi meningkatkan prestasi semua pihak yang terlibat dalam menjadikan program-program pendidikan (Saari 1994d, 104).

Pengurusan dan pentadbiran pendidikan Islam pra-sekolah JIM dikendalikan oleh Lembaga Pendidikan Pra-Sekolah Wanita JIM yang bertindak memantau guru-guru besar tadika-tadika Islam JIM agar melaksanakan pengajaran sebagaimana yang ditentukan oleh JIM Pusat.⁵⁵ Manakala pengurusan dan pentadbiran pendidikan Islam JIM dikendalikan oleh Jawatan kuasa Pendidikan Pusat bersama dengan Pusat Pendidikan Al-Amin (PPAA). Pengerusi Jawatan kuasa Induk PPAA berperanan membantu pengetua bagi Sekolah Rendah Islam Al-Amin (SRIAA) dan Sekolah Menengah Islam Al-Amin (SMIAA). PPAA bertindak memastikan kecemerlangan secara menyeluruh kedua-dua tahap pendidikan Islam JIM sama ada dari sudut akademik ataupun sahsiah pelajar. PPAA juga mengetuai seluruh lembaga pengelola SRI dan SMI di seluruh negara khususnya dalam membincangkan perkara berkaitan dengan polisi, gagasan, permasalahan dan masa depan SRI dan SMI di seluruh negara.⁵⁶

Seterusnya pengerusi LPPAA menjadi badan induk bagi menentukan hala tuju dan polisi perdana dalam SRIAA dan SMIAA. LPPAA juga merupakan penyelia dan pemantau pengurusan pendidikan yang dilaksanakan di peringkat tadika. Matlamat utama Pusat Pendidikan Pra-Sekolah JIM adalah menanamkan konsep keimanan kepada Allah s.w.t, membentuk perkembangan fizikal dan intelektual anak-anak dan membentuk perkembangan emosi yang baik, sabar, berani dan berdikari. Manakala di peringkat sekolah rendah dan sekolah menengah Lembaga Pengelola Pusat Pendidikan Al-Amin (LPPAA) adalah sebuah badan yang mengambil bahagian sepenuhnya mengetuai pasukan pengurusan di SRIAA dan SMIAA bagi mengurus, menyelaras dan menentukan perjalanan sistem pendidikan yang telah ditetapkan. JIM sentiasa berusaha mengadakan satu sistem kerja yang teratur dengan pendekatan bersepadu.⁵⁷ Matlamat pendidikan Al-Amin iaitu membentuk generasi muttaqin yang mampu memperjuangkan Islam, meletakkan asas kepakaran secara menyeluruh dan memberikan kemahiran-kemahiran asas agar mampu berdikari mengharungi realiti hidup melalui pendekatan kurikulum agama (Saari 1997a, 24).

Gerakan Islam JIM juga mengorak langkah ke arah mewujudkan pendidikan Islam di peringkat Sijil dan Diploma di Akademi Islah Malaysia (AIM).⁵⁸ Institusi yang ditubuhkan ini akan dijadikan sebagai pusat tarbiah kepada para ahli dalam tuntutan pembangunan diri dari aspek program peningkatan dan pembudayaan ilmu-ilmu Islam. Para ahli juga akan dapat meningkatkan tahap profesionalisme melalui kemahiran-kemahiran yang diperlukan bagi tujuan perjuangan dakwah dan pembentukan keterampilan diri secara tersusun. AIM berperanan sebagai pusat pendidikan dan pentarbiahan ahli-ahli JIM dan dalam masa yang sama melahirkan para pendakwah yang mampu memikul tanggungjawab menyampaikan dakwah kepada masyarakat.⁵⁹ Program-program yang dijalankan secara formal dengan menggunakan pendekatan tarbiah dan kendalikan oleh tenaga pengajar yang profesional seperti di institusi pengajian tinggi lain di Malaysia. AIM juga berfungsi sebagai pusat dakwah dan pendidikan bentuk sebuah institusi kepada masyarakat Islam di Malaysia.⁶⁰ AIM juga pernah berusaha memperoleh pengiktirafan dari UIAM, UM dan UKM bagi pemegang-pemegang diploma agar setanding dengan lepasan universiti tempatan. Di samping mereka menerima pengisian ilmu yang berkaitan dengan Islam, mereka juga memperoleh bukti penyertaan melalui anugerah diploma yang diterima.⁶¹ Selain itu, AIM juga menjalankan program-program berkembar dengan universiti-universiti atau maktab-maktab universiti dalam dan luar negeri.⁶² Program luar negara anjuran bersama JIM adalah kerjasama dengan Majlis Ulama Islam

Singapura (MUIS) melalui program pengajian yang bertaraf diploma al-Quran dan as-Sunnah dan Diploma Pengurusan Islam di Singapura.⁶³ Selain itu, JIM melalui AIM menganjurkan seminar di negara Brunei, Akademi Islah Malaysia juga menjalankan kursus-kursus yang bersifat pembudayaan ilmu dalam bidang remaja, bimbingan belajar dan kekeluargaan serta merangka beberapa pakej program untuk terbitan televisyen dalam bidang pembangunan dan profesionalisme kerjaya (Saari 1999,52).

Jelas di sini membuktikan bahawa gerakan Islam JIM memainkan peranan penting dalam pelaksanaan pendidikan aliran Islam kepada masyarakat Islam khususnya masyarakat Melayu di Malaysia. Gerakan Islam JIM dapat memenuhi permintaan masyarakat Melayu terhadap keperluan pendidikan Islam kesan daripada kesedaran terhadap penghayatan Islam dalam kehidupan. Pendidikan yang disediakan oleh gerakan Islam JIM juga mampu menjadikan pendidikan aliran Islam di Malaysia berkembang sehingga ke peringkat antarabangsa dengan jaringan dalam hubungan Islam luar negara. Ini secara tidak langsung dapat meningkatkan martabat pendidikan aliran Islam di Malaysia.

KESIMPULAN

Kesimpulannya, gerakan Islam JIM telah memberikan sumbangan dalam perkembangan pendidikan aliran Islam kepada masyarakat Islam di Malaysia khususnya masyarakat Melayu. Pengenalan pendidikan aliran Islam ini seiring dengan kehendak dan keperluan masyarakat di Malaysia. Gerakan Islam JIM menjadikan pendidikan aliran Islam sebagai medium untuk mendekati masyarakat dalam menyampaikan ilmu agama berlandaskan al-Quran dan as-Sunnah. Pendidikan aliran Islam dalam gerakan Islam JIM telah dapat membantu masyarakat di Malaysia khususnya masyarakat Melayu membuat pilihan terhadap institusi pendidikan untuk mendapatkan ilmu agama. Perkembangan pendidikan aliran Islam dalam JIM telah membantu pihak kerajaan dalam memberi penekanan terhadap keutamaan pengajian pendidikan Islam di sekolah-sekolah dan institusi-institusi di Malaysia.

Di samping itu, pendidikan JIM juga dapat melahirkan generasi muda Islam yang berketerampilan, mahir dalam pelbagai kepakaran serta boleh berdikari dalam kehidupan. Seterusnya generasi berpendidikan Islam ini dapat membantu masyarakat Islam di Malaysia dengan menjadi para pendakwah menyampaikan ilmu yang berguna untuk mengharungi kehidupan yang holistik. Tambahan pula kurikulum yang disediakan dalam pendidikan JIM telah menerapkan nilai-nilai Islamik yang diperkukuhkan dengan penekanan terhadap pendidikan beragama. Pendekatan kemasyarakatan JIM yang sentiasa peka dengan keperluan pendidikan Islam dalam masyarakat merupakan kaedah terbaik dalam memberi kesan yang mendalam terhadap penyebaran Islam bagi mencapai kesejahteraan hidup ummah melalui pendidikan aliran Islam. Gerakan Islam JIM telah dapat meningkatkan pengetahuan agama Islam, pemahaman, dan menanamkan penghayatan dalam kehidupan Masyarakat Melayu Malaysia. Hal ini sekali gus juga dapat memperkembangkan sistem pendidikan aliran Islam di Malaysia.

NOTA

¹ Faisal bin Haji Yahya (Jun 1987) Muhammad Abduh dan Gerakan Islam, Al-Islam Malaysia, Utusan Melayu, hlm. 43.

² Badlihisam Mohd Nasir, Metod Dakwah Gerakan Islam Tanahair: Sorotan terhadap PAS, ABIM dan JIM, kertas kerja dibentangkan dalam Seminar kebangsaan Dakwah dan Gerakan Islam Alaf Baru anjuran Jabatan Pengajian Dakwah dan Kepimpinan. FPI. UKM pada 10 Julai 1999.

-
- 3 Zainah Anwar, *Islamic Revivalism in Malaysia Dakwah Among Student*, Petaling Jaya, Pelanduk Publication, 1987, hlm.33.
- 4 Abdul Rahman Abdullah, *Pemikiran Islam di Malaysia: Sejarah dan Aliran*, Kuala Lumpur, Dewan Bahasa dan Pustaka & Pusat Pendidikan Jarak Jauh USM, 1998, hlm.82-84.
- 5 Al-Arqam diharamkan oleh Fatwa Majlis Kebangsaan pada tahun 1994 kerana dianggap sebagai sebuah gerakan yang membawa ajaran dan fahaman bertentangan dengan akidah dan syariah Islam yang sekali gus boleh mengakibatkan syirik, lihat dalam Mohd. Lazim Lawee, *Penyelewengan Jemaah Al-Arqam dan Usaha Pemurniannya*, Penerbit Universiti Kebangsaan Malaysia (UKM), Bangi, Selangor, 2004, hlm.223.
- 6 Asri Muda, *Memoir Politik Asri*, Bangi, Penerbit Universiti Kebangsaan Malaysia, 1993, hlm.7.
- 7 Judith Nagata, *Reflowering of Malaysian Islam Modern Religious Radicals and Their Roots*, Vancouver, University of British Columbia Press, 1984, hlm.29.
- 8 Mazlee Malik & Hamidah Mat, Pious approach to development: social capital and Pertubuhan Jemaah Islah Malaysia(JIM), *World Journal of Islamic History and Civilization* 4(3),2014, hlm. 107-118.
- 9 Kementerian Pelajaran Malaysia, 1972, hlm.5.
- 10 Ucapan Dasar Ketua Wanita. PPWN ke-5, 1997. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- 11 Ucapan Dasar Muktamar Sanawi ABIM kali ke-10, 1999, hlm. 20.
- 12 Ucapan Dasar Muktamar Sanawi ABIM kali ke-22, 1993, hlm. 26-27.
- 13 Risalah Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia, 1999.
- 14 Risalah Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia, 2000.
- 15 Dokumen berita perdana, 8.00 malam, RTM, 19 September 1999.
- 16 *Buku Undang-Undang JIM 1999*, Kuala Lumpur, Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia, 1999, hlm.55.
- 17 *Sukatan Tarbiah – Pembangunan Sumber Manusia (T-PSM) Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia*, Kuala Lumpur, JIM.
- 18 *Undang-Undang Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia*. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia. Fasal 11.1.
- 19 Risalah Kelab Remaja Jamaah Islah Malaysia 1999. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia
- 20 Definisi ‘Muttaqin’ ialah orang yang bertakwa dan golongan hamba yang paling istimewa dan paling mulia di sisi Allah ‘*Azza wa Jalla*’ dalam erti kata lain dan yang paling mudah ‘Muttaqin’ ialah orang yang beriman dan beramal soleh dan golongan yang diperakui berada di atas jalan yang benar dan termasuk dalam golongan mereka yang mendapat kemenangan di akhirat. Lihat dalam Al Quran Surah Al-Baqarah ayat 5 dan Surah At-Talaq ayat 65. Lihat juga Zatul Akmal Yusop, *Jamaah Islah Malaysia (JIM): Sejarah Penubuhan dan Sumbangannya kepada Dakwah Islamiyyah di Malaysia*. Latihan Ilmiah, Jabatan Dakwah & Kepimpinan, Fakulti Pengajian Islam, Universiti kebangsaan Malaysia, 1993, hlm.45-45.
- 21 Jamaah Islah Malaysia, Raudhatul Sakinah, 1998.
- 22 Laporan Pendidikan JIM, 1998. Hlm. 5.
- 23 Laporan Pendidikan JIM, 1999, hlm. 13.
- 24 Harlina Halizah Hj. Siraj, *Merintis Kepemimpinan Wanita Alaf Baru*, Ucapan Dasar PPWN 2000, Kuala Lumpur, JIM Pusat, 2000, hlm.33.
- 25 Aktivitisme JIM 1993-1995, Bersama Jawatankuasa Penaja JIM (Pusat), *Perspektif*, Januari 1991, hlm.2.
- 26 Kementerian Pendidikan Malaysia, Pusat Perkembangan Kurikulum, 1992. hlm.54.
- 27 Laporan Pendidikan JIM, 2000, hlm 12
- 28 Wan Mohd. Zahid Mohd. Noordin, Wawasan Pendidikan Islam Dalam Menangani Era 2020: Tasawur dan Strategi, in *Wawasan Pendidikan Agenda Pengisian*. 2000, Kuala Lumpur, Nurin Enterprise, 1993, hlm.36.
- 29 Laporan JIM 1995. hlm.19.
- 30 Iran Herman, Psikologi Remaja dan Pendekatan Dakwah. dalam Fariza Md. Sham et.al, *Dakwah dan Perubahan Sosial*, Kuala Lumpur, Utusan Publication & Distributors, 2000, hlm.45.
- 31 Pengertian ‘asy-Syumul’ atau menyeluruh adalah ciri-ciri yang membezakan Islam daripada agama-agama, falsafah-falsafah dan ideologi-ideologi yang dikenal oleh manusia dengan segala pembawaan

maknanya yang merangkumi dan meliputi segala-galanya. Ia meliputi semua zaman dan merangkumi seluruh kejadian dan kehidupan manusia. Dr. Yusuf Al-Qaradhawi merupakan seorang ulama yang menggambarkan keluasan erti di dalam risalah Islam itu sebagai berikut: “Islam adalah risalah yang panjangnya meliputi semua zaman, lebarnya mengatur segenap aspek hidup manusia dan dalamnya merangkumi setiap persoalan dunia dan akhirat”. Lihat dalam Muhammad Yusuf Qardhawi, *Islam Dakwah Yang Syumul*, Kuala Lumpur, Pejabat ABIM Pusat 1983, hlm.3.

³² Fathi Yakan, *Apa Ertinya Saya Mengenal Islam*, (terjemahan) Alias Othman, Kuala Lumpur, Pustaka Salam, 1984, hlm.5.

³³ Mohammed Hatta Shahaarom, *Menerajui Inovasi Perjuangan*, Ucapan Dasar PPN Ke 10, Kuala Lumpur, Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia, 2000, hlm.33.

³⁴ Maksud *Fikrah Islamiyyah* ialah Islam itu sendiri. Din Allah s.w.t yang kekal dan mencakupi semua bidang. Din Allah s.w.t adalah bersifat syamil dan kamil. Din Allah s.w.t yang mana kita tiada hak dan kuasa untuk menambah dan mengurangkan mana-mana bahagian serta tidak mempunyai sebarang kuasa untuk mendahuluinya. Lihat dalam Saari Sungib, Bersama Memantapkan Wadah (1) dalam *Menempatkan Misi Pengislahan Dalam Transformasi Arus Perdana*, Kuala Lumpur, Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia, 1997c. hlm. 96.

³⁵ Menurut Ibnu Khaldun terdapat dua bahagian Ilmu iaitu Ilmu Naqliah (al-Quran dan al-Sunnah) dan Ilmu Aqliah. Ilmu Naqliah terbahagi kepada dua kategori iaitu ilmu bersumberkan syariat (wahyu) seperti al-Quran dan al-Sunnah dan Ilmu bukan bersumberkan wahyu seperti Ilmu Hadis, Ilmu Usul Fiqh, Ilmu Fiqh, Ilmu Kalam dan Ilmu Tasawuf. Ilmu Aqliah pula adalah hasil daripada akal dan pemikiran manusia yang berhubung rapat dengan kemajuan dan peradaban manusia. Ilmu Aqliah terbahagi kepada empat kategori iaitu Ilmu Logik (Mantiq), Ilmu Fizik , Ilmu Metafizik (Perkara Ghaib) dan Ilmu Pembelajaran. Aqliah Muslimah adalah berhubung kait dengan pemikiran manusia dalam aspek kemajuan manusia. Lihat dalam Saari Sungib, Bersama Memantapkan Wadah (1) dalam *Menempatkan Misi Pengislahan Dalam Transformasi Arus Perdana*, Kuala Lumpur, Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia, 1997c. hlm. 96.

³⁶ Pendefinisian *Ulum Islamiyyah* adalah melibatkan penyatuan dalil naqli dan pengetahuan aqli yang merujuk kepada kemajuan pengetahuan sains agama dan sains fizikal melalui sistem pendidikan. Lihat dalam Saari Sungib, Bersama Memantapkan Wadah (1) dalam *Menempatkan Misi Pengislahan Dalam Transformasi Arus Perdana*, Kuala Lumpur, Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia, 1997c. hlm. 96.

³⁷ Tarbiyah berasal daripada Bahasa Arab yang bermaksud pendidikan, manakala orang yang mendidik pula dinamakan sebagai murabbī. Tarbiyah merupakan satu proses mendidik seseorang dengan ilmu dan pemikiran Islam serta melaksanakannya dalam kehidupan seharian . Tarbiyah bukan sekadar pada aspek teori atau pemikiran sahaja, tetapi turut merangkumi aspek amali, iaitu mengamalkan Islam secara sempurna. Menurut ‘Āli Abd al-Halīm Mahmūd, tarbiyah bererti uslub yang terbaik di dalam proses berinteraksi dengan fitrah kemanusiaan dalam bentuk pengucapan secara langsung atau secara tidak langsung agar masyarakat dapat mengikutinya berdasarkan manhaj atau garis panduan dan wasīlah-wasīlah khusus yang tidak bertentangan dengan syariat Allah s.w.t untuk menghasilkan perubahan di dalam diri ke arah yang lebih baik. Lihat dalam Saari Sungib, Bersama Memantapkan Wadah (1) dalam *Menempatkan Misi Pengislahan Dalam Transformasi Arus Perdana*, Kuala Lumpur, Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia, 1997c. hlm. 96.

³⁸ Hamzah Ya‘qub, *Publisistik Islam Teknik Da’wah dan Leadership*, Bandung, C.V. Diponegoro, 1992, hlm.13.

³⁹ Azyumardi Azra, 2004a. “Hadhrami Scholars in the Malay-Indonesian Diaspora: A Preliminary Study of Sayyid ‘Uthman”, *Studia Islamika* 2. No. 2 (April-June 1995), 2004a, hlm. 1-33.

⁴⁰ Sidi Gazalba, *Islam dan Perobahan Sosiobudaya (Kajian Islam tentang Perubahan Masyarakat)*, Jakarta, Pustaka Alhusna, 1983, hlm.111.

⁴¹ Shamsul Azhar Yahya, Penglibatan Politik dan Penindasan ke atas Ikhwan Al-Kuslamin dalam Sejarah Perkembangan Politik Mesir, 1928-2005, *SEJARAH, Journal of the Department of History, University of Malaya*, Vol. 16, No. 16 (2008), hlm. 81-103.

⁴² Hassan Al Banna, *Risalah Jihad*, I.I.F.S.O, Salamiyah, Kuwait, 1978, hlm.50.

⁴³ Muhammad Abu Al-Fathi Al-Bayanuniy, *Penyatuan Kerja Gerakan Islam : Di Antara Kenyataan dan Harapan*, terjemahan Mustaffa Mat Daud, Petaling Jaya, Budaya Ilmu Sdn. Bhd, 1992, hlm.46-47.

⁴⁴ Harakah. 22 Oktober 2009.

-
- 45 *Laporan Setiausaha Agung JIM*, dlm Laporan Tahunan 1999-2000 Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia, hlm.8.
- 46 Syed Muhammad Naquib al-Attas, *Islam and Secularism*, Kuala Lumpur, International Institute Of Islamic Thought And Civilization, 1993, hlm.17.
- 47 Laporan Tahunan JIM 1995, hlm. 47.
- 48 *Ucapan Dasar PPN Ke 12*.
- 49 *Laporan Unit Kaunseling Islah (UKI) 1995*, dalam Laporan Tahunan Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia 1995, hlm.29.
- 50 Risalah Pemimpin, hlm. 37.
- 51 Fauziah Salleh, *Wanita Bersama Membina Ummah*, Kuala Lumpur, Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia, 1996, hlm.36.
- 52 Temu bual bersama Pn. Noraini Mohd Nor, Pengelola Sekolah Al Amin, bertempat di Sekolah Rendah Al Amin Sungai Tangkas pada 16 April 2019.
- 53 *Ucapan Dasar PPN Ke 12*, Kuala Lumpur, Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia, 2001, hlm.18.
- 54 Ibid.
- 55 Laporan Wanita JIM Pusat, 1995, hlm. 12.
- 56 Laporan Tahunan JIM, 1996, hlm. 8
- 57 Temu bual bersama Pn. Noraini Mohd Nor, Pengelola Sekolah Al Amin, bertempat di Sekolah Rendah Al Amin Sungai Tangkas pada 16 April 2019.
- 58 Saari Sungib & Sahrin Ahmad, “JIM Dan Pengislahan Masyarakat”. Modul Program Diploma Pengislahan Masyarakat Dan Pengurusan Alaf Baru, Ogos 1998, hlm.29.
- 59 Prospektus Program Diploma Pengislahan Masyarakat dan Pengurusan Alaf Baru, 1997, hlm. 5.
- 60 Laporan Tahunan JIM, 1996.
- 61 Laporan Tahunan JIM, 1997.
- 62 Keterangan Ilmu berteras Islam terdiri daripada Pengajian Quran, Hadith dan Bahasa Arab manakala ilmu berteraskan sekular seperti Undang-undang Perbandingan, Sains Sosial Islam dan Pemikiran Politik Islam, untuk keterangan lanjut lihat dalam Badlihisam Mohd. Nasir, *Islamic Movements in Malaysia, A Study of Da'wah in PAS and ABIM*, Tesis PhD, Universiti Birmingham, 1999, hlm.263-266.
- 63 Prospektus Program Diploma Pengajian Islam, Cetakan Pertama, Mei 1997, hlm. 3.

RUJUKAN

- Ab. Aziz Mohd Zin. 2005. *Pengantar Dakwah Islamiah*. Kuala Lumpur. Penerbit Universiti Malaya.
- Abdul Rahman Abdullah. 1998. *Pemikiran Islam di Malaysia: Sejarah dan Aliran*, Kuala Lumpur: Dewan Bahasa dan Pustaka & Pusat Pendidikan Jarak Jauh USM.
- Amini Amir Abdullah. 2011. Intellectual interaction and Malaysia dakwah activism. *Al-Mawaqif* 6:19-32.
- Asri Muda. 1993. *Memoir Politik Asri*. Bangi. Penerbit Universiti Kebangsaan Malaysia.
- Azyumardi Azra. 2004a. "Hadhrami Scholars in the Malay-Indonesian Diaspora: A Preliminary Study of Sayyid 'Uthman". *Studia Islamika* 2. No. 2 (April-June 1995): 1-33.
- Azyumardi Azra. 2004b. *The Origins of Islamic Reformism in Southeast Asia: Networks of Malay-Indonesian and Middle Eastern 'Ulama' in the Seventeenth and Eighteenth Centuries*. Australia. Allen & Unwin.
- Aktivisme JIM 1993-1995. 1991. Bersama Jawatankuasa Penaja JIM (Pusat), *Perspektif*, Januari
- Badlihisam Mohd Nasir. 2010. Pendidikan Dalam Gerakan Islam di Malaysia: Satu Tinjauan. *Journal of Islamic and Arabic Education*. Vol. 2(1). 2010:1-12.
- Badlihisam Mohd Nasir. 1999a. Islamic Movements in Malaysia: A Study of Da'wah in PAS and ABIM, Tesis Ph.D. Universiti Birmingham.
- Badlihisam Mohd Nasir. 1999b. Metod Dakwah Gerakan Islam Tanah air: Sorotan terhadap PAS, ABIM dan JIM, kertas kerja dibentangkan dalam Seminar kebangsaan Dakwah dan Gerakan Islam Alaf Baru anjuran Jabatan Pengajian Dakwah dan Kepimpinan. FPI. UKM pada 10 Julai 1999.
- Badriyyah Hj. Salleh. 1984. *Kampung Haji Salleh dan Madrasah Saadiah: Salihiah 1914-1959*. Kuala Lumpur. Dewan Bahasa dan Pustaka dan Kementerian Pelajaran Malaysia.
- Buku Undang-Undang JIM 1999*. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Hall, D.G.E. 1962. *Historians of South East Asia*. London. Oxford University Press.
- Dokumen *Berita Perdana*, 8.00 malam, RTM, 19 September 1999.
- Faisal Haji Yahya. Jun 1987. *Muhammad Abduh dan Gerakan Islam. Al-Islam Malaysia*. Bil.6. (T.T.P). Utusan Melayu (Malaysia) Sdn. Bhd.
- Fakhrul Anuar Zulkawi. 2000. "Menggerakkan KARISMA Dalam Arus Dakwah Semasa di Institusi Pengajian Tinggi Satu Pengalaman (1999-2000)". *Risalah Pemimpin*, Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Fathi Yakan. 1984. *Apa Ertinya Saya Mengenal Islam*. (terjemahan) Alias Othman. Kuala Lumpur. Pustaka Salam.
- Fauziah Salleh. 1997. *Wanita Islam Hari Ini-Perjuangan Menuju Alaf Baru*. Ucapan Dasar Ketua Wanita. PPWN ke 5. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Fauziah Salleh. 1996. *Wanita Bersama Membina Ummah*. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Hamzah Ya'qub. 1992. *Publisistik Islam Teknik Da'wah dan Leadership*. Bandung. C.V. Diponegoro.
- Harakah*. 2009. 22 Oktober.
- Harlina Halizah Hj. Siraj. 2000. *Merintis Kepemimpinan Wanita Alaf Baru*. Ucapan Dasar PPWN 2000. Kuala Lumpur. Jamaah Islah Malaysia Pusat
- Hassan Al Banna. 1978. *Risalah Jihad*. I.I.F.S.O. Salamiyyah, Kuwait.
- Iran Herman. 2000. Psikologi Remaja dan Pendekatan Dakwah. dalam Fariza Md. Sham et.al. *Dakwah dan Perubahan Sosial*. Kuala Lumpur. Utusan Publication & Distributors.
- Jamaah Islah Malaysia, (Kini dikenali Raudhatus Sakinah www.raudhatussakinah.com.my) http://www.jim.org.my/institusi/raudhatus_sakinah.php. Diakses pada 21 Ogos 2010.
- Judith, Nagata. 1984. *Reflowering of Malaysian Islam Modern Religious Radicals and Their Roots*. Vancouver. University of British Columbia Press.
- Kementerian Pelajaran Malaysia. 1992. *Buku Penerangan Kurikulum Bersepadu Sekolah Menengah*. Kuala Lumpur. Pusat Perkembangan Kurikulum.

- Kementerian Pelajaran Malaysia. 1972. *Laporan Mengenai Pelaksanaan Dasar Pelajaran Terhadap Pelajaran Ugama Islam Mengikut Syor Penyata Razak 1965, dan Jawatankuasa Menyemak Pelajaran 1960*. Kuala Lumpur. Dewan Bahasa dan Pustaka. Kementerian Pelajaran.
- Laporan Pendidikan JIM*. 2000. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia Pusat.
- Laporan Pendidikan JIM*. 1999. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia Pusat.
- Laporan Pendidikan JIM*. 1998. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia Pusat.
- Laporan Tahunan JIM*. 1997. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia. Pusat.
- Laporan Tahunan JIM*. 1996. Perhimpunan Perwakilan Nasional JIM. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Laporan Tahunan JIM*. 1995. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia. Pusat.
- Laporan Setiausaha Agung JIM*. Dlm. Laporan Tahunan 1999-2000 Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Laporan Setiausaha Laporan Unit Kaunseling Islah (UKI)*. 1995. Dlm. Laporan Tahunan JIM 1995. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Laporan Wanita JIM Pusat*. Dlm. *Laporan Tahunan JIM*. 1995. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Mazlee Malik. 2014a. Islamic movement and human rights: pertubuhan Jamaah Islah Malaysia's involvement in the "abolish internal security act movement", 2000-2012. *Intellectual discourse* 22(2):139-165.
- Mazlee Malik & Hamidah Mat. 2014b. Pious approach to development: social capital and Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia(JIM). *World Journal of Islamic History and Civilization* 4(3): 107-118.
- Mohammed Hatta Shaharom. 2000. *Menerajui Inovasi Perjuangan*, Ucapan Dasar PPN Ke 10, Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Mohd. Lazim Lawee. 2004. *Penyelewengan Jemaah Al-Arqam dan Usaha Pemurniannya*. Selangor. Penerbit Universiti Kebangsaan Malaysia (UKM) Bangi.
- Muhammad Yusuf Qardhawi. 1983. *Islam Dakwah Yang Syumul*. Kuala Lumpur, Pejabat ABIM Pusat.
- Muhammad Abu Al-Fathi Al-Bayanuniy. 1992. *Penyatuan Kerja Gerakan Islam: Di Antara Kenyataan dan Harapan*. terjemahan Mustaffa Mat Daud, Petaling Jaya. Budaya Ilmu Sdn. Bhd.
- Muhd Nur Manutty. 1984. Perkembangan Pendidikan di Malaysia: Beberapa Analisa Kritis terhadap Pemikiran agama Dalam Perspektif Sejarah. *Jurnal Pendidikan Islam*. Bil.2. Kuala Lumpur. Biro Pendidikan ABIM.
- Prospektus Program Diploma Pengajian Islam. 1997. Cetakan Pertama. Mei 1997. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Risalah Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia 2000. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Risalah Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia 1999. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Risalah Kelab Remaja Jamaah Islah Malaysia 1999. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Risalah Pusat Perlindungan Remaja Puteri. 1999. Raudhatus Sakinah. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Saari Sungib.1999. *Bersama Menggarap Erti Perjuangan*. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Saari Sungib & Sahrim Ahmad. 1998. "JIM Dan Pengislahan Masyarakat". Modul Program Diploma Pengislahan Masyarakat Dan Pengurusan Alaf Baru (Ogos, 1998). Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Saari Sungib. 1997a. *Menempatkan Misi Pengislahan Dalam Transformasi Arus*

- Perdana*. Kuala Lumpur. Prostecta Printers Sdn. Bhd.
- Saari Sungib. 1997b. Bersama Memantapkan Barisan dalam *Menempatkan Misi Pengislahan Dalam Transformasi Arus Perdana*. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Saari Sungib. 1997c. Bersama Memantapkan Wadah (1) dalam *Menempatkan Misi Pengislahan Dalam Transformasi Arus Perdana*. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Saari Sungib. 1997d. *Menempatkan Misi Pengislahan Dalam Transformasi Arus Perdana*. Ucapan Dasar 1997. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia. *Jurnal al-Tamaddun Bil 11 (1) 2016:1-15*.
- Saari Sungib. 1997e. *Membina Teras-terras Kekuatan*. Ucapan Dasar PPN 1997. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Saari Sungib. 1996. *Membina Teras-terras Kekuatan*. Ucapan Dasar PPN 1996. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Saari Sungib. 1995. *Bersama Menggaris Agenda Ummah*. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Saari Sungib. 1994a. Menjayakan Strategi Fokus JIM Melalui Program Tarbiah Menyeluruh dalam Saari Sungib. *Aktivisme JIM 1993-1995*. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Saari Sungib. 1994b. Memenuhi Tuntutan Menggerakkan Institusi Pendidikan Sebagai Platform Pengislahan Masyarakat dalam *Aktivisme JIM 1993-1995 Mengukuhkan Medan Fokus*. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Saari Sungib. 1994c. Meluaskan Skop Program Pengislahan Masyarakat Melalui Fokus Pendidikan JIM dalam *Aktivisme JIM 1993-1995*. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Saari Sungib. 1994d. Bersama Menggarap Erti Perjuangan. Kuala Lumpur: Istiramai Enterprise Sdn. Bhd.
- Saari Sungib. 1994e. Mengerak Mengisi Aspirasi Unggul. Mengarusperdanakan Dinamisme Islam Dalam Anjakan Transformasi Orde Baru dan Disorde Baru Abad 2. Kuala Lumpur. Vinlin Press Sdn. Bhd.
- Saari Sungib. 1993a. Perancangan Strategik dan Penetapan Agenda Bertindak dalam *JIM 1991-1993 Membentuk Arah dan Haluan Perjuangan*. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Saari Sungib. 1993b. Tugas Pengislahan Satu Tuntutan Satu Penghayatan. in *Aktivisme JIM 1993-1995 Meletakkan Asas Perancangan Kerja*. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Saari Sungib. 1993c. Wawasan Perutusan Presiden, dalam *Membentuk Arah Dan Haluan Perjuangan*. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Saari Sungib. 1993d. Mengoperasikan Bersama Islam Membina Masyarakat Melalui Penglibatan Dalam Institusi Pendidikan dalam *JIM 1991 – 1993 Membentuk Arah dan Haluan Perjuangan*. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Saari Sungib. 1991a. *Pengislahan Masyarakat*. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Saari Sungib. 1991b. *Pengislahan Masyarakat: Persiapan Menuju Abad 21*. Kuala Lumpur. Mahir Saujana (M) Sdn Bhd.
- Shamsul Azhar Yahya. 2008. Penglibatan Politik dan Penindasan ke atas Ikhwan Al-Kuslimin dalam Sejarah Perkembangan Politik Mesir. 1928-2005. *SEJARAH. Journal of the Department of History, University of Malaya*, Vol. 16, No. 16. 2008:81-103.
- Sidi Gazalba. 1983. *Islam dan Perobahan Sosiobudaya (Kajian Islam tentang Perubahan Masyarakat)*. Jakarta. Pustaka Alhusna.
- Siti Ruzana Ab Ghani. 2018. Pendidikan Dan Gerakan Islam Dalam Masyarakat Melayu di Malaysia Sehingga Tahun 2000. *Prosiding Seminar ASBAM*. Lombok. Indonesia. 2018:235.
- Sukatan Tarbiah – Pembangunan Sumber Manusia (T-PSM) Pertubuhan Jamaah Islah*

- Malaysia. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Syed Muhammad Naquib Al-Attas. 1969. *Preliminary Statement on A General Theory of the Islamization of the Malay-Indonesian Archipelago*. Kuala Lumpur.
- Ucapan Dasar JIM ke-10*. 1999. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Ucapan Dasar PPN Ke 12*. 2001. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Ucapan Dasar Muktamar Sanawi ABIM ke-22*. Muhammad Nur Manuty, Pertembungan Tamadun:Agenda Umat”, pada 22-29 Ogos 1993 di Dewan Hang Jebat Pusat Ekspo Air Keroh, Melaka.
- Undang-Undang Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia*. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia. Fasal 11.1.
- Wan Mohd. Zahid Mohd. Noordin. 1993. Wawasan Pendidikan Islam Dalam Menangani Era 2020: Tasawur dan Strategi, in *Wawasan Pendidikan Agenda Pengisian*. 2000. Kuala Lumpur. Nurin Enterprise.
- Yahaya Abu Bakar. 1983. Melaka sebagai Pusat Pendidikan Islam Abad ke-XV Masihi. *SARI*. Jilid 4. No. 1. Januari 1983.
- Zainah Anwar. 1987. *Islamic Revivalism in Malaysia Dakwah Among Student*, Petaling Jaya. Pelanduk Publication
- Zairulshahfuddin Zainal Abidin. 2000a. Tarbiah Islamiah Kajian Kritis Gerakan Islam. dalam Mohamed Hatta (et.al). *Risalah Pemimpin*. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Zairulshahfuddin Zainal Abidin. 2000b. Cadangan Dasar Hala tuju Tabiah-HRD JIM. dalam Mohamed Hatta Shaharom et.al. *Risalah Pemimpin*. Kuala Lumpur. Pertubuhan Jamaah Islah Malaysia.
- Zatul Akmam Yusop. 1993. *Jamaah Islah Malaysia (JIM): Sejarah Penubuhan dan Sumbangannya kepada Dakwah Islamiyyah di Malaysia*. Latihan Ilmiah. Jabatan Dakwah & Kepimpinan. Fakulti Pengajian Islam. Universiti kebangsaan Malaysia.
- Zulkifli Dahalan. 2008. “Al-Rahmaniah: Sejarah dan Peranan Yang Pernah Dimainkan dalam Aktiviti-Aktiviti Dakwah Islamiyyah di Malaysia”. *ESTEEM Academic Journal*. 4. 2008:134-150.

Temu Bual

Temu bual bersama Pn. Noraini Mohd Nor, Pengelola Sekolah Al Amin, bertempat di Sekolah Rendah Al Amin Sungai Tangkas pada 16 April 2019.

Published online: 29 April 2020